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Праваабарончы

Намеснік старшыні Праваа-
барончага цэнтра “Вясна” 
Валянцін Стэфановіч у інтэрв’ю 
spring96.org падводзіць свае, 
праваабарончыя, вынікі чэмпія-
нату свету па хакеі, які адбываўся 
ў Мінску з 9 па 25 траўня.

- У Беларусі толькі скончыўся 
Чэмпіянат свету па хакеі. 
Напярэдадні яго правааба-
ронцы, у прыватнасці “Вясна”, 
выказвалі апасенні, што гэтае 
спартыўнае мерапрыемства буд-
зе ператворана ў ідэалагічнае і 
палітызаванае шоу беларускага 
аўтарытарнага рэжыму. Наколькі 
гэтыя апасенні збыліся?

- На жаль, мы можам канста-
таваць, што нашыя апасенні, 
датычныя як ператварэн-
ня гэтага мерапрыемства ў 
палітызаванае шоу, так і адволь-
ных прэвентыўных затрыманняў 
збыліся. Пры тым, што напа-
чатку мы чулі заклікі ўладаў не 
палітызаваць гэтае мерапры-
емства, не блытаць палітыку са 
спортам. Але тыя прэвентыўныя 
затрыманні напярэдадні і падчас 
ЧС паказалі, што ўлады самі ж 
палітызавалі гэтае мерапрыем-
ства, скарыстаўшы яго ў тым ліку 
ў мэтах ціску, ізаляцыі актывістаў 
разнастайных палітычных 
групаў, якія, на думку ўладаў, тэ-
арэтычна ўяўлялі пагрозу – у сэн-
се правядзення нейкіх публічных 

КАМУ - ХАКЕЙ, КАМУ - ТУРМА
Падчас чэмпіянату свету па хакеі беларускія ўлады да васьмі палітвязняў 
дадалі дзясяткі прэвентыўна затрыманых грамадскіх актывістаў

мерапрыемстваў падчас ЧС.  

- Трэба адзначыць, што ўсе 
свае абяцанні, звязаныя з пра-
вядзеннем чэмпіянату ў Мінску, 
гарадскія ўлады стрымалі. Ад-
нак горад ачышчалі не толькі 

ад так званых асацыяльных 
элементаў, як гэта было заяўлена 
Мінгарвыканкамам. Пад гэтую 
мятлу трапілі агулам каля 40 
актывістаў, хоць наконт іх заяваў 
не рабілі… Пра што, па-вашаму, 
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могуць сведчыць такія паводзіны 
ўладаў?

- Па-першае, заяваў, можа 
быць, улады і не рабілі – але 
было некалькі выказванняў 
міністра ўнутраных справаў. Ён 
казаў, што ніякіх прэвентыўных 
затрыманняў не можа быць і 
іх няма, што ўсё гэта выдумкі 
праваабаронцаў. Але тая практы-
ка, з якой мы сутыкнуліся, свед-
чыць менавіта пра кампанію 
ўладаў па адвольных затрыман-
нях грамадзянаў краіны. Пры-
чым, мы можам тут адзначыць 
пэўныя тэндэнцыі. Найперш 
– складанне адмінстратыўных 
пратаколаў адразу па некалькіх 
складах правапарушэнняў, што 
давала магчымасць прыцягнуць 
да адказнасці на больш працяглы 
тэрмін – да 25 сутак арышту. Па-
другое - паўторнае прыцягненне 
да адміністратыўнай адказнасці 
адразу пасля вызвалення, як гэта 
было са спадаром Рубцовым з Го-
меля. Мы бачылі, што тыя затры-
маныя (прадстаўнікі абсалютна 
розных палітычных плыняў – і 
актывісты “Маладога фронту” і 
анархісты, а таксама футбольныя 
фанаты розных клубаў) раней 
вызначаліся нейкімі актыўнымі 
дзеяннямі. Напрыклад - фана-
ты футбольнага клуба БАТЭ, якія 
падтрымлівалі ўкраінскі Майдан 
і прыцягваліся да адказнасці 
за размяшчэнне ў сацыяльных 
сетках адпаведнага фотаздым-
ка. І па вялікім рахунку, мы на-
ват сёння не ведаем маштабы 
ўсяго, што адбывалася ў краіне 
падчас правядзення чэмпіянату. 
Бо людзі, якія выходзілі з Цэнтра 
ізаляцыі правапарушальнікаў, 
казалі, што там настолькі шмат 
затрыманых, што іх даводзілася 
вывозіць у Жодзіна [у ізалятар 
часовага ўтрымання пры тур-
ме №8 г. Жодзіна – рэд.], як 
гэта было падчас палітычных 

кампаній 2006-га года і пасля 19 
снежня 2010-га.  

Сапраўды, мы назіралі, як і 
абяцаў Мінгарвыканкам, ачыст-
ку горада ад “асацыяльных 
элементаў” – былі ізаляваныя і 
асобы без пэўнага месца жыхар-
ства, і прастытуткі, а хворыя на 
алкагалізм людзі накіроўваліся 
ў лячэбна-працоўныя 
прафілакторыі, дзе іх на працягу 

года-паўтары будуць “лекаваць” 
ад алкагалізму з дапамогай пры-
мусовай працы… Паўтаруся, якія 
ўсё гэта насіла  памеры – мы, 
напэўна, і не даведаемся. І тое, 
што аб’ядноўвала ўсе названыя 
катэгорыі грамадзянаў – адсут-
насць правасуддзя. Улады занад-
та не абцяжарвалі сябе пошукамі 
доказаў вінаватасці гэтых люд-
зей і вельмі часта ізалявалі іх 
безадносна да правапарушэнняў 
з іх боку – толькі таму што 
праводзілася адпаведная 
кампанія. Гэта наўпрост паказ-
вае, што створаная ў Беларусі 
сістэма прыводзіць да такіх 
сістэматычных і сістэмных 
парушэнняў правоў чалавека. 
Рэпрэсіўная машына запускаец-
ца, з пэўнай нагоды і пры адпа-
веднай палітычнай кан’юнктуры 
ўладаў, і працуе бездакорна, вы-
конваючы пастаўленыя задачы.

То бок, усё гэта сведчыць пра 

тое, што ўлады могуць запускаць 
сваю рэпрэсіўную машыну, калі 
ім гэта патрэбна і пры любой та-
кога кшталту нагодзе.

- Як ацэньваеце рэакцыю 
міжнароднай супольнасці на гэ-
тыя рэпрэсіі?

- Мяркуючы па тых візітах 
журналістаў, якія прыходзілі ў 
“Вясну” падчас правядзення 

чэмпіянату, Бела-
русь знаходзілася 
ў полі ўвагі 
м і ж н а р о д н а й 
супольнасці. Я мяр-
кую, даволі шмат 
будзе рэпартажаў 
не толькі пра 
чэмпіянат, але і пра 
тое, на якім фоне 
ён адбываўся. У нас 
былі журналісты з 
розных еўрапейскіх 
краінаў – Нямеч-
чыны, Фінляндыі, 
Чэхіі, прадстаўнікі 

некалькіх СМІ са Швецыі, 
якія сустракаліся і з роднымі 
палітвязняў, бо падчас 
чэмпіянату ў Беларусі за кратамі 
па палітычных матывах заста-
валася восем чалавек. І некато-
рыя спадзяванні міжнароднай 
супольнасці на іх вызваленне 
перад ЧС не спраўдзіліся. Шчыра 
кажучы, мы такіх спадзяванняў і 
не мелі, бо, як нам падаецца, зна-
чэнне гэтага спартыўнага мера-
прыемства для беларускіх уладаў 
было занадта перабольшанае. З 
аднаго боку, яны хацелі правесці 
ЧС, але гэта не тое мерапры-
емства, якое магло б сапраўды 
падштурхнуць іх да вызвалення 
палітвязняў. А па-другое, дзеля 
чаго ім было ісці на такія крокі, 
калі чэмпіянат у любым разе 
адбываўся б у Беларусі… 

Што тычыцца заяваў, то 
Еўразвяз выступіў з асуджэннем 
усіх адвольных затрыманняў, якія 
адбываліся напярэдадні і падчас 

Валянцін Стэфановіч

Працяг. Пачатак на стар. 1
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ЧС. Ну і канешне, была рэакцыя 
з боку шэрагу міжнародных пра-
ваабарончых арганізацый. Са 
свайго боку, мы інфармавалі 
Групу па адвольных затрыманнях 
ААН, і мяркую, што ў дакладзе 
спецдакладчыка па Беларусі гэ-
тая інфармацыя будзе адлюстра-
ваная. Таксама міжнародная 
супольнасць асудзіла прывяд-
зенне ў выкананне двух апошніх 
смяротных прысудаў  у Беларусі 
напярэдадні чэмпіянату.

- Прэзідэнт Міжнароднай 
федэрацыі хакея Рэнэ Фазэль 
неаднаразова падвяргаўся кры-
тыцы за тое, што адмаўляў су-
вязь паміж узмацненнем ціску 
на апазіцыю і правядзеннем 
чэмпіянату. Знаходзячыся ў 
Мінску, ён казаў, что бачыць пры-
гожы чысты горад, свята і хакей…

- Кожны бачыць тое, што ён  
бачыць, ці тое, што ён хоча ба-
чыць. Мы ў сваёй працы бачым 
іншы бок медаля. Мы бачым 
гэтых людзей, якія вымушаныя 
былі правесці за кратамі 25 су-
так, іх сваякоў. Да прыкладу, 
Насту Дашкевіч, якая зараз ця-
жарная і мусіла 25 сутак нерва-
вацца, чакаць Змітра, які правёў 
іх пад арыштам незразумела 
за што. Мы бачым так званых 
“асацыяльных элементаў”, якія 
былі лішнія на гэтым свяце жыц-
ця, іх ніхто не хацеў бачыць на 
вуліцах гэтага горада, іх ізалявалі 
і зрабілі выгляд, што іх тут няма. 
Такім чынам яны вырашылі па-

казаць адсутнасць праблемы 
алкагалізму ў краіне? Гэтая пра-
блема ёсць і пра яе ўсім вядо-
ма. Самі сабой напрошваюцца 
аналогіі з  алімпіядай 1980 года 
ў Маскве, калі таксама людзей, 
так званых асацыяльных, “ту-
неядцев”, высылалі на 101-ы 
кіламетр, вычышчаючы сталіцу.  
Ды і задачы перад тагачасным 
кіраўніцтвам СССР стаялі зболь-
шага такія ж – забяспечыць пра-
вядзенне алімпіяды ва ўмовах 
несвабоднай краіны, паказаць 
усяму свету як “хорошо в стране 
советской жить”…  

А вось старшыня Міжнароднай 
федэрацыі хакея хацеў бачыць 
свята, хакей і шчаслівыя тва-
ры… Але адно не адмаўляе 
наяўнасці другога. І адно і дру-
гое – нашая рэчаіснасць. І для 
нас, з аднаго боку, заўсёды 
праблемна казаць пра ба-
ланс – непалітызацыю спорта 
– пры правядзенні маштабных 
мерапрыемстваў у рэпрэсіўных 
дзяржавах. Але мне падаец-
ца, што калі правядзенне такіх 
мерапрыемстваў прыводзіць да 
сістэмных парушэнняў правоў 
чалавека, то я б, напрыклад, 
устрымаўся ад іх правядзення. 
Ну, а хто вінаваты ў палітызацыі 
гэтага спартыўнага мерапрыем-
ства – гадаць не выпадае. Усю 
адказнасць за гэта нясуць улады. 
Улады, якія былі арганізатарамі 
гэтага чэмпіянату. Улады, якія 
праводзілі рэпрэсіі супраць не-
пажаданых грамадзянаў дзеля 

стварэння ілюзорнай карцінкі 
чыстага горада. І мне пада-
ецца, што гэта добрая нагода 
для кіраўнікоў міжнародных 
спартыўных арганізацый заду-
мацца пра гэты баланс. 

- Прагназуеце спад рэпрэсій 
пасля чэмпіянату ці лета мусіць 
быць “гарачым”?

- Пасля чэмпіянату, мяркую, 
узровень рэпрэсій спадзе, але я 
не маю на ўвазе, што сітуацыя 
зменіцца карэнным чынам, ад-
будуцца нейкія сістэмныя змены. 
Безумоўна, не. Магчыма, варта 
чакаць адвольных затрыманняў 
перад 3 ліпеня [афіцыйны дзень 
незалежнасці ў Беларусі – рэд.]. 
Але з нагоды сітуацыі, якую мы 
назіралі падчас чэмпіянату, у 
галаву адразу прыходзіць кан-
тэкст 2015 года – правядзенне 
прэзідэнцкіх выбараў. І не трэ-
ба быць аналітыкам, каб зра-
зумець, што звычайна буйныя 
палітычныя кампаніі ў краіне су-
праваджаюцца ростам рэпрэсій. 
І дадзеная практыка запуску 
рэпрэсіўнай машыны паказвае, 
што няма ніякіх гарантыяў, што 
ўсё не паўторыцца. У прынцыпе, 
мы як праваабаронцы рыхту-
емся да горшага, да таго, што ў 
2015 годзе сутыкнемся з ростам 
рэпрэсій і з больш жорсткімі 
формамі пераследу. Няма 
падставаў лічыць, што выбары 
пройдуць у нейкім іншым ключы.

6 траўня суд Ленінскага раё-
на разгледзеў пазоў грамадскага 
актывіста Аляксея Паўлоўскага да за-
вода “Электрарухавік”.

Паўлоўскі хацеў дамагчыся таго, каб 
яго праз суд працаўладкавалі на гэтае 
прадпрыемства. Паводле актывіста, ён 
раней ужо звяртаўся з накіраваннем 
на працаўладкаванне ад Магілёўскага 
гарадскога цэнтра занятасці ў аддзел 
кадраў гэтага завода, аднак прыняць 
яго на працу адмовіліся.

“Прадпрыемству патрабаваліся му-
ляры 3-га і 4-га разраду. Я з’яўляюся 

мулярам 5-га разраду. Яны сказалі, 
што не возьмуць мяне на менш 
кваліфікаваную працу, бо яшчэ сум-
няюцца, ці здолею я выконваць гэтыя 
працы”, - кажа Паўлоўскі.

Ён адзначыў, што нагодай для ад-
мовы прымусова яго працаўладкаваць 
стала тое, што ён прапусціў тэрміны, у 
адпаведнасці з якімі ён меў права па-
даваць пазоў на прадпрыемства.

“Усе мае хадайніцтвы аб допуску 
майго прадстаўніка ад прафсаюза 
Радыёэлектроннай прамысловасці 
на суд, выкліку спецыялістаў з цэнтра 

занятасці ў якасці сведак, а таксама 
хадайніцтвы аб адводзе суддзі Тараса-
вай не былі задаволены”, - гаворыць 
Аляксей Паўлоўскі.

Актывіст таксама мяркуе, што на 
завод яго не працаўладкавалі з-за таго, 
што яго дырэктар з’яўляўся яго апа-
нентам на выбарах і ведаў, хто такі 
Паўлоўскі, і што на заводзе ён будзе не 
толькі працаваць, аднак і змагацца за 
правы працоўных.

Паўлоўскі мае намер абскардзіць 
рашэнне суда. Ён адзначае, што пад-
час судовага пасяджэння выявіліся 
новыя факты дыскрымінацыі пры 
працаўладкаванні.
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У нумары выкарыстаныя матэрыялы ПЦ «Вясна»

ПОДДЕРЖИТЕ ПОЛИТЗАКЛЮЧЕННЫХ!
Людям, которые лишены свободы за свои убеждения, особенно важна поддержка 

общества. Найдите несколько минут и напишите письмо политическим заключенным! 
Возможно, именно ваши слова помогут им выдержать испытание неволей.

Алесь Беляцкий:
213807, Могилевская обл., г. Бобруйск, ул. Сикорского, 1, ИК №2, отряд 14 

Николай Статкевич, Евгений Васькович, Николай Дедок:
212011, г. Могилев, ул. Крупской, 99а, тюрьма №4  

Артем Прокопенко:
213105 г. Могилев, Славгородское шоссе, 183, ИК №15

Эдуард Лобов:
225295, Брестская обл., г. Ивацевичи, «Волчьи норы», а/я 20, ИК №22

Игорь Олиневич:
211440, Витебская обл., г. Новополоцк, ул. Техническая, 8, ИК №10

Василий Парфенков:
213410, Могилёвская обл., г. Горки, вул. Добролюбова, 16, ИК №9

ЎЛАДЫ НЕ ДАЗВОЛІ ПІКЕТЫ
САЛІДАРНАСЦІ З ЯЎГЕНАМ ВАСЬКОВІЧАМ

Актывісты аргкамітэта партыі 
Беларуская Хрысціянская дэма-
кратыя мелі намер правесці іх ў 
Магілёве і Бабруйску.

Пікеты планаваліся ў 
якасці падтрымкі бабруйскага 
палітвязня Яўгена Васьковіча, 
на якога аказваецца моцны ціск 
адміністрацыі ў магілёўскай тур-
ме №4. Нядаўна хлопца перавялі 
ў адзіночную камеру, таксама 
стала вядома пра ціск і з боку 
сукамернікаў. 

Прычына адмоваў ў 
правядзенні пікетаў, згод-
на з адказамі чыноўнікаў 
гарвыканкамаў, заключаецца 
ў тым, што ініцыятары пікетаў 
не прыклалі да заявак на мера-

прыемства дамовы з міліцыяй, 
медыкамі і камунальнікамі. У 
сувязі з гэтым заяўкі на правяд-
зенне пікетаў, на думку ўладаў, 
не адпавядаюць дзейснаму 
заканадаўству.

Арганізатары пікетаў лічаць 
забарону ў іх правядзенні 
палітычна матываванай.

“Калі б чыноўнікі далі б дазвол 
на правядзенне пікета, то ніякіх 
праблем у нас не было б з усімі 
пералічанымі вышэй службамі, 
аднак яны вырашылі пайсці 
такім шляхам. У сваю чаргу ўсе 
гэтыя службы адмаўляюцца за-
ключаць дамовы на аказанне 
сваіх паслуг, калі няма адпавед-
нага рашэння гарвыканкама. 
Атрымліваецца замкнёнае кола”, 
- сказаў актывіст аргкамітэта 
БХД Алег Аксёнаў, заяўнік пікету 
ў Магілёве.

Актывісты плануюць па-
ранейшаму падтрымліваць 
Яўгена Васьковіча лістамі, 
паштоўкамі, дапамагаць яго сва-
якам.


